
ИНОВАЦИИ В 

ХОМЕОПАТИЯТА

Хомеопатията ( от гръцки: homoeos=
подобен + pathos= страдание) е
медицинска система, базираща се
на природния закон за лечение

similia similibus curentur, което означава
“подобното се лекува с подобно”. Това е
най-честото определение на медицината,
базирана на принципите на холистичното
лечение, индивидуализираната терапия и
минималните дози, както и на наличието
на индивидуална “жизнена сила”, при раз-
стройство на която се появяват болестите.
Целта на лекаря хомеопат е да възстано-
ви баланса на “жизнената сила”, за да по-
стигне бързо и нежно излекуване. Поради
тази причина хомеопатията често е наре-
чена “нежната медицина”.
Специалистите, занимаващи се с хомео-

патия, открояват 10 най-чести въпроса на
пациентите, решили да се подложат на
холистичния метод.

1. Модерна или отмираща
медицина е хомеопатията?
Методът за “лечение с подобно” е уста-

новен още от времето на Хипократ (460-
370 г. пр.н.е.). Немският лекар, химик и
езиковед д-р Самуел Ханеман (1755-1843)
преоткрива и формулира Закона за подоб-
ието. Той създава нов метод на лечение,
който нарекъл хомеопатия, и развива ця-
лостна научна система, базираща се на
конкретни закони и правила, изложена в
неговата книга” Органон на лечебното из-
куство”. Над 7000 медицински проучвания,
публикувани в най-голямата международ-
на база данни в областта на медицински-

10 най-чести въпроса,

когато избираме
“нежната медицина”

те науки PubMed, доказват позитивния
ефект на хомеопатичното лечение, каза д-
р Мариян Иванов по повод Световния ден
на хомеопатията 10 април.

2. Хомеопатията отрича
ли традиционната медицина?
Хомеопатията не е в противоречие с

традиционната медицина (алопатията).
Двата начина на лечение се допълват
при необходимост от оперативна намеса,
терапия на силно разрушителни и деге-
неративно процеси, необходимост от хи-
рургически интервенции. Лекарят хомео-
пат познава възможностите на метода и
може най-добре да прецени какво да
предложи на своя пациент, за да подпо-
могне процеса на излекуване.

3. Възможно ли е
самолечение и как се дозират
хомеопатичните медикаменти?
Забравете за самолечението. Хомео-

патичните медикаменти се дозират само
според указанията на специалиста.

4. Хомеопатията само за
лечение ли се използва, или
и за профилактика?
Хомеопатията е ефикасна не само като

лечебно, но и като профилактично сред-
ство при хронични и често рецидивира-
щи заболявания. Изготвянето на индиви-
дуална програма подобрява имунния от-
говор и прекъсва порочния кръг на “без-
крайните боледувания”.

4. Може ли хомеопатията
да се съчетава и с
други медикаменти?
Да. Необосновани и крайно опасни са

твърденията, че ако лекувате детето или
себе си с хомеопатия, не бива при ни-
какви обстоятелства да приемате други
медикаменти.

(Продължава на 22-а стр.)

Тя е ефикасна
не само за
лечение, но и
за профилактика
при хронични
и често
рецидивиращи
заболявания

Дора Пачова, председател на Асоциация
на лекарите хомеопати в България:

Хомеопатията е важна част
от интегративния подход
при наболели здравни
и социални проблеми
- Д-р Пачова, намира ли приложе-

ние хомеопатията при решаването
на проблеми, които са предизвика-
телства пред съвременната медици-
на?
- Като лекари хомеопатите сме

призвани да проправяме мостове и да
търсим нови пътища. Затова сме отво-
рени за сътрудничество с колеги от
други специалности и при необходи-
мост го инициираме. В моята практика
виждам как хомеопатичният метод ра-
боти при лечение на психотравми и

каква подкрепа е за
семействата с деца от
аутистичния спектър

или с изоставане в развитието. За
целта си сътруднича с невролог и
психолог. Правим необходимите из-
следвания на мозъка и микробиома.
Хомеопатията играе централна роля
при възстановяването на микробио-
ма и при детоксикацията на орга-
низма, а това подобрява психичното
развитие, говора и т.н. Резултатите
ни са документирани.
- Как помагате на родителите да

се справят?
- Много от нас изучават задълбо-

чено не само хомеопатия, но и пси-
хология. Животът на родителите е
ад, а обществото не ги подкрепя.
Сами се лутат и търсят решения,
сами плащат за лечение. Често
страдат от безсъние, преумора, фи-
зически травми, бърнаут. Нямат въз-
можност да се погрижат за себе си.
В пристъп на агресия децата хапят,
удрят, дращят близките си. Родите-

лите са пред ужасната дилема дали
да използват успокояващи лекар-
ства, които често водят до повиша-
ване на апетита и регрес в разви-
тието, или да продължават да се
борят с агресивните изблици, които
понякога са много разрушителни.
Напоследък все по-често ми се на-
лага да предписвам лекарства на
болното дете, на майката, на татко-
то и даже на другото дете, което съ-
що е потърпевшо. Убедена съм, че
много мои колеги също помагат на
тези семейства да оцелеят.
- Хомеопатичният метод под-

ходящ ли е за профилактика
предвид нарастващия брой по-
добни заболявания при децата?
- Мoята мечта е в България да

има възможности за обучение на
младите хора, преди да решат да
стават родители. Така ще знаят как
да избегнат евентуални “подводни
камъни” или, ако вече са пострада-
ли, как да намалят последиците от
даденото заболяване преди зачева-
нето или по време на бременността.
Хомеопатията е чудесен метод за
асистиране на една бременност, ко-
гато лекарят хомеопат и акушер-ги-
некологът работят заедно.
- Има ли инициативи, които

предприемате в тази посока?
- В рамките на Световната седми-

ца на хомеопатията, която тради-
ционно се провежда всяка година
от 10 до 16 април, нашата асоциа-
ция организира конференция, посве-
тена на поколенията Y, Z и Alfa.
Идеята ни е да подкрепим младите

хора, които се изправят пред много
проблеми, свързани с тяхното лично
развитие, на фона на влошеното
психично здраве след пандемията,
антибиотичната резистентност, лип-
са на достатъчно кадри в здравео-
пазването, застаряващото населе-
ние. Хомеопатията е и ще продъл-
жи да бъде част от решението на
тези наболели проблеми, защото

има много млади хора,
които я избират

и са осъзнато активни към своето
здраве и начин на живот. Конфе-
ренцията ще стартира утре и каним
всички заинтересовани здравни спе-
циалисти да се присъединят.
- Какво ви казват младите па-

циенти във вашия кабинет?
- Първоначално, че не ги разби-

рам. Когато видят, че ги слушам с
интерес, те се отварят и тогава се
оказва, че не сме толкова различни.
Комуникацията с тях е истинско

предизвикателство. Изпитвам голя-
мо удовлетворение, когато благода-
рение на хомеопатичното лечение
младият човек не боледува толкова
и започва отново да разговаря с ро-
дителите си.
- Участвате в много междуна-

родни работни срещи и конгреси.
Какво се случва в Европа?
- Политиците започнаха да ни чу-

ват – това е голямата новина. Евро-
пейската комисия, както и Европей-
ският парламент признават
EUROCAM за организацията, пред-
ставляваща общността от здравни
специалисти и пациенти в сектора
на традиционното, комплементарно
и интегративно здравеопазване в
Европа. От 2 г. EUROCAM е офи-
циален партньор на Регионалния
офис на СЗО за Европа. Това е до-
статъчно признание за мястото и
ролята на хомеопатията като част
от цялостната визия за здравето на
европейците.

Лекар с 30-годи-
шна клинична прак-
тика по хомеопатия и
интегративна меди-
цина. Координатор
образование към
Европейския комитет
по хомеопатия (ECH),
член на експертна
група в EUROCAM.
Преподава хомеопа-
тия от 30 години в
България и в универ-
ситета Медипол в
Турция (2012 г. до
момента).



(Продължение от 21-а стр.)

5. Прилага ли се
хомеопатия при
деца и бременни?
Хомеопатичното лечение е на-

пълно безвредно, затова без опа-
сения може да се прилага и при
малки деца (включително и при
бебета), през всички фази на
бременността и за по-бързо въз-
становяване след раждането.

6. Нужна ли е диета при
хомеопатично лечение?
Не се изисква специална диета.

Все повече обаче се утвърждава
схващането, че храната е най-до-
брото лекарство. За тази цел
е необходимо да се из-
ползва по-малко рафи-
нирана захар, прера-
ботени храни, кон-
серванти, алкохол и
изкуствени подсла-
дители.

7. Има ли
изявени
симптоми
след старта
на лечението?
Промените са строго

индивидуални. Hякoи изжи-
вявaт oщe в нaчaлoтo мoщeн
пopив и чyвcтвo зa oздpaвявaнe,
пpи дpyги пpoмeнитe ca пo-бaвни
и нeзaбeлeжими. Понякога
opгaнизмът peaгиpa c yмopa и
нepaзпoлoжeниe.
Водете си дневник на промени-

те и ги съобщете на вашия хо-
меопат.

8. Колко време
продължава лечението?
Хомеопатичното лечение може

да работи толкова бързо, както и
всяка друга медицинска система.
Хроничните състояния изискват
по-продължителна терапия, в за-
висимост от развитието и дав-
ността на заболяването.

9. Трябва ли да се
избягват кафе, мента
и други храни със
силни миризми?
Това е просто мит. Изследва-

нията показват, че тези храни
могат да се приемат безопасно

при хомеопатично лечение.
Избягвайте да поставяте
нещо в устата си 10 до
15 минути преди или
след приема на ле-
карството, защото то
се абсорбира ди-
ректно от лигавица-
та. Може да се пие
вода.

10. Вярно ли е,
че хомеопатията
е самовнушение?
Не е вярно. Научни из-

следвания показват, че па-
циентите, приемащи хомеопатия,
имат по-добри резултати що се
отнася до облекчаване на болко-
вия и депресивния синдром, до
подобряването на качеството на
живот и общото здравословно съ-
стояние в сравнение с контролна-
та група, приемаща плацебо.
(24 часа)
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10 най-чести въпроса...

Избягвайте
да поставяте

нещо в устата си 10
до 15 минути преди
или след приема на
лекарството, защото

то се абсорбира
директно от
лигавицата
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